
 

آموزش زبان خارجی به کجا رسید؟ 
ادامه از صفحه اول

هرچند توانایــی یک معلم از جنبه هــای مختلف مورد 
بررســی قرار می گیرد اما تجربــه و مهــارت او در حوزه 
تخصصی اش و همچنین آشــنایی وی با اصول تدریس از 
مهم ترین آن هاســت. حتی در برخی مناطــق محروم در 
کلاس های زبان از دبیرانی اســتفاده می شــود که رشتۀ 
تحصیلی شــان هیچ ارتباطی با زبان نداشــته اما به دلیل 
نبود نیروی متخصص در این رشته سال ها به دبیری زبان 

مشغول هستند. 
در جهت تقویت دانش زبانی و آموزشی معلمان، آموزش و 
پرورش باید در امر برگزاری کلاس های توجیهی و آموزشی 
دبیران زبان به طور جــدی و گســترده تری عمل نماید. 
افزایش روزافزون تعداد مؤسسات زبان همانند شیوع تعداد 
دیگر مؤسسات آزاد آموزشــی گواه این است که آموزش و 
پرورش نتوانسته عملکرد صحیح و مناسبی از برنامه ریزی و 

هدف گذاری آموزش در زبان های خارجی ارائه دهد. 
دلایل موفقیت آمیز نبودن آمــوزش زبان های خارجی، 
به ویژه انگلیســی در ایران، پیچیده و چند وجهی اســت. 
 برخــی از عواملی کــه شناســایی شــده اند عبارتند از: 
فقدان انگیزه: بســیاری از دانش آموزان فاقد انگیزه برای 
یادگیری زبان انگلیسی هستند که می توان آن را به عوامل 
مختلفی از جمله درک دشواری یادگیری زبان انگلیسی، 

عدم علاقه به زبان و عدم درک مزایای آن نسبت داد. 
کیفیت پایین آموزش: کیفیت آموزش زبان انگلیسی در 
ایران به دلیل قدیمی بودن، بی اثر بودن و پاســخ ندادن به 

نیازهای فراگیران مورد انتقاد قرار گرفته است. 
همچنین کمبود معلمان واجد شــرایط و کمبود منابع 
مانند آزمایشگاه های زبان و مواد چند رسانه ای وجود دارد 
که می تواند روند یادگیــری را مختل کند.  مواجهه ناکافی 
با زبان: دانش آموزان در ایران اغلب فرصت های محدودی 
برای تمرین مهارت های انگلیسی خود در خارج از کلاس 
دارند که می تواند افزایش تسلط و اعتماد به زبان را دشوار 
کند. عدم تأکید بر ســایر زبان های خارجی: در حالی که 
انگلیسی رایج ترین زبان خارجی است که در ایران آموزش 
داده می شود، اما بر زبان های دیگر مانند فرانسوی و آلمانی 
تأکید نمی شــود که می تواند باعث محدود شدن مواجهه 
دانش آموزان با فرهنگ ها و زبان های مختلف شود.  عوامل 
سیاسی و فرهنگی: در مورد نقش زبان انگلیسی در جامعه 
ایران بحث هایی وجود داشته و برخی معتقدند که این زبان 
نماد امپریالیسم فرهنگی غرب است و باید با زبان های دیگر 
جایگزین شود. علاوه بر این، تحریم ها و تنش های سیاسی 
فرصت های محدودی را برای ایرانیان برای سفر به خارج از 
کشور و تمرین مهارت های زبانی خود در محیط های واقعی 
ایجاد کرده است .  حالا با وجود این همه مشکل در آموزش 
و یادگیری زبان انگلیســی در مدارس، آموزش و پرورش 
چگونه می خواهد زبان های دیگر را مانند فرانسوی، آلمانی، 
ایتالیایی، اســپانیایی و چینی را هم آمــوزش دهد. انجام 
این کار احتیاج به مدرس های حرفــه ای و با تجربه دارد و 
همچنین زیرساخت ها و شــرایط مطلوبی باید در مدارس 
مهیا شود تا بتوان از زبان های خارجی بهره جست. اکنون 
که آموزش و پرورش از مشــکل جدی نیروی انسانی رنج 
می برد بعید است که بتواند به فکر تأمین نیروی متخصص و 
آموزش دیده زبان های خارجی و تأمین امکانات در مدارس 
نماید.  نکته مهم این است که آیا دانش آموزان از زبان های 
خارجی دیگر اســتقبال می کنند یا نه؟ و برنامه ریزی برای 
برگزاری این کلاس ها و تأمین هزینه ها چگونه خواهد بود؟ 
اینها سؤالاتی است که پاسخ آنها با تحقیق و بررسی بیشتر 

باید داده شود. 

 تعزیرات
تعزیرات حکومتی باید به صورت نامحسوس به تمامی 
فروشگاه ها خوراکی و لوازم یدکی سری بزند تا ببیند که ما 
قشر ضعیف جامعه چطور با این قیمت های نجومی و چند 
قیمتی بودن یک کالا عذاب می کشیم. اجناس روزمره مردم 
باقیمت های بالا به فروش می رسد جا دارد فکری به حال 

مردم کنید. 
حسنی از تهران

متروی دولت آباد
پارک کردن ماشین در ورودی پیاده رو متروی دولت آباد 
مشکلات زیادی برای مسافران ایجاد کرده است با این کار 
مسافران باید راه خود را برای ورود به مترو از فضای سبز عبور 
کنند و مسیر را تغییر دهند. از مسئولان تقاضا داریم که به این 

موضوع رسیدگی کنند. 
عرب از تهران 

خودروی فرسوده 
بسیاری از خودروهای فرسوده همچنان در کلانشهر تهران 
جولان می دهند و مسافرکشی می کنند که برخی ازآنها هیچ 
اعتباری برای جابه جایی مسافران ندارند وهر لحظه بیم 
حوادث ناگوار رانندگی وجود دارد. مسئولان برای جمع آوری 

این قبیل خودروها با جدیت اقدام کنند. 
اسدی از تهران 

وضع  اقتصادی
اوضاع وخیم اقتصادی هر روز بدتر از روزهای دیگر شده 
و تحمل مردم نیز هر روز کمتر می شود. مسئولان محترم، 
باور بفرمایید که حقوق ها تحت هیچ شرایطی کفاف مخارج 
سنگین هزینه ها را نمی دهد و باعث بروز مشکلات فراوانی در 
جامعه شده است و به قول معروف بیشتر مردم صورت خود را 

با سیلی، سرخ نگه می دارند. 
محمدی از تهران

آرمان ملی: هوا که سرد می شود، آلودگی هم سر و کله اش 
پیدا می شود؛ مثل پایتخت که یکی دو روزی  است سرد شده 
و همین دیروز کارشناسان هواشناسی هشدار جدی دادند که 
مردم برای ورزش بیرون نروند و دلیلش هم همان آلودگی هوا 
که گفتیم. پایتختی که روزگاری به خوش آب و هوایی شهره بود 
حالا دیگر با آلودگی هوا اخت شده؛ نه فقط در سرما که حتی در 
چله تابستان. دلایل آلودگی هوا را می توان در کم شدن منابع 
آب زیرزمینی به علت برداشت بی رویه و بدون برنامه ریزی و 
خشک شدن زمین و نبود زیرساخت های مناسب جهت بهره 
بردن از آب حاصل از بارندگی ها و موارد دیگری از این دست 
جست وجو کرد. سوختن زباله های فراوان همراه با بوی بد هم 
از دیگر صحنه ها و بوهای آشنای روزهای سرد پایتخت در 
برخی مناطق است و البته  می توان به افزایش وسایل حمل 
و نقل و وسایل دودزا و بحث ایرادات معاینه فنی  و فرسوده و 
غیراستاندارد بودن این اتومبیل ها و نبود فرهنگ و البته امکانات 
راه های جایگزین مانند دوچرخه سواری و خودروهای برقی را 
هم اشاره کرد. ضمن در نظر گرفتن این نکته که با آغاز فصل 
بارش باران و برف شهروندان ترجیح بیشتری برای استفاده 
از خودروهای شخصی دارند. آلودگی هوا اما تنها مربوط به 
پایتخت نیست؛ شهرها و مناطق دیگری از ایران سالیانی است 
که با آلودگی هوا روز را شب و شب را روز می کنند البته اگر این 
آلودگی های مذکور مجالی برای نفس کشیدن بدهد. یکی از 
این مناطق خوزستان است و این خبر نگران کننده از دانشگاه 
علوم پزشکی اهواز که در یک ماه  ۲۵ هزار کودک زیر ۱۲ سال 
به دلیل مشکلات تنفسی به بیمارستان های استان مراجعه 
کرده اند! این خبر را خبرگزاری دولتی فارس اعلام کرد و از زبان 
میثم معزی، معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی جندی شاپور 
اهواز و در جمع خبرنگاران نوشت: مراجعه بیماران مبتلا 

به عوارض تنفسی از اواخر شهریورماه امسال در خوزستان 
روند صعودی داشته است در حالی که در ۲ هفته اخیر آمار 
مراجعان ثابت مانده است. او گفت که مراجعه ۲۵ هزار کودک 
به بیمارستان، بار سنگینی را بر کادر درمان تحمیل کرده است.

وضعیت سیستان اورژانسی است
همانطور که گفتیم آلودگی هوا در خوزستان مساله جدیدی 
نیست، همانطور که آلودگی در سیستان و بلوچستان. روز 
گذشته اول از سوی مدیریت بحران سیستان و بلوچستان خبر 
رسید که مدارس زاهدان تعطیل هستند و  بعد به این نتیجه 
رسیدند که هوا آلوده نیست و بچه ها به مدرسه بروند. همزمان  
مردم سیستان به خبرگزاری دولتی تسنیم، گفتند که   »در مسیر 
زاهدان به زابل در روز سه شنبه 9 آبان حوالی ساعت 7 صبح، 
طوفان  گردوغبار شروع شده در میانه مسیر شدت طوفان شن 
به قدری شدید شد که در جاده هیچ چیز بجز خاک را نمی شد 
دید و حتی خودروی جلویی از فاصله 4متری نیز قابل رؤیت 
نبود، نکته جالب این بود که با وجود این شدت گردوغبار، زندگی 
در جریان بود و مردم روستاهای بین راه را در صف نانوایی، 
کنار جاده و کودکان زابلی را که در زمین فوتبال مشغول بازی 
بودند، می دیدیم!« و بعد هم این جمله احساسی از خبرگزاری 
مربوطه که »گردوغبار برای مردم سیستان با کلمات هوا، تنفس، 
بیماری های چشمی و ریوی و... عجین شده است و هر نفسی که 
فرو می رود مُزعِج ذات است!« در گزارش مربوطه به خشک شدن 
تالاب هامون به عنوان دلیل مهم آلودگی هوای سیستان اشاره و 

نقدهایی به وزارت نیرو و جلسات دولت هم وارد شد.
سیلاب ها فقط خسارت به بار می آورند

اما همانطور که بارها در گزارش های همین رسانه، گفته شد 
آلودگی و خشکسالی به صورت توامان در کنار سیلاب های 
ویرانگر و خسارت بار نتایج متناقضی را شکل می دهند به این 

معنا که مناطقی مانند سیستان در فصل هایی از سال باید چوب 
بی آبی و خشکسالی و آلودگی هوا را بخورند و در فصل های 
دیگر زیر بار سیلابی بروند که همانطور که در ابتدای گزارش 
آمد، هیچ برنامه ای برای هدایت شان وجود ندارد. اینکه چرا 
جدیتی برای ایجاد زمینه های مناسب هدایت آب ناشی از 
بارندگی ها و کمک به رفع خشکسالی به وجود نیامده، سوالی 
بی پاسخ است و در حال حاضر تنها می توان به خسارات به بار 
آمده پرداخت.روز گذشته، بابک محمودی،  رئیس سازمان 
امداد و نجات با اشاره به انجام عملیات سیل و آبگرفتگی از ۱۱ 
تا ۱۵ آبان اشاره کرد و، گفت: ۱۰ استان )سیستان و بلوچستان، 
اصفهان، خراسان جنوبی، سمنان، کرمانشاه، کهگیلویه و 
بویراحمد، گیلان، مازندران، همدان و یزد( متأثر از سیل و 
آبگرفتگی بودند که امدادگران در ۱۵ شهرستان و ۳۲ منطقه 
شامل ۲7 روستا و ۵ شهر در این استان ها، خدمات امدادی 

ارائه دادند.
مردم به این وعده ها راضی نمی شوند

با توجه به این خبر و اخبار مشابه پس از وقوع سیلاب های 
خسارت بار )یادآوری سیل امامزاده داوود)ع( در تهران( مسئولان 
زمانی که سیلاب فروکش کرده ممکن است سری به مناطق 
مورد نظر زده و حتی با لباس در گل و لای بروند اما تجربه نشان 
داده که این اقدامات آن ها هیچ تاثیری در عدم تکرار حادثه 
نداشته و سال دیگر و سال های بعدتر هم باز این مردم هستند 
که هم در دود و غبار ناشی از آلودگی تنگ نفس می گیرند و هم 
خود و خانمانشان زیر گل و لای ناشی از سیلاب فرو می روند.

به گفته رسانه هایی چون تسنیم، حضور دستگاه های مسئول 
در مناطق آسیب دیده، بازدیدها و گفت وگوی میدانی با مردم 
اگرچه می تواند قوت قلبی برای مردم استان و همچنین نشانی از 
پیگیری مجدّانه مباحث توسط مسئولان باشد اما مردم سیستان 
دیگر به برگزاری جلسات و حضور مسئولان راضی نمی شوند و 
شرایط نامساعد منطقه ایجاب می کند هرچه زودتر خروجی این 
جلسات و تعیین مصوبات در عمل مشخص شود و مردم نتایج آن 

را در بهبود کیفیت زندگی خود عیناً مشاهده کنند.
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اخبار کوتــــاه

روی خط آرمان ملی

 بنا بر اعلام معاون فنی و نظارت سازمان 
 ۱۸ میان  از  کشور،  مدارس  نوسازی 
مدرسه ای که بر اثر زلزله خوی تخریب کامل 
شده بود، 4 مدرسه ساخته و تحویل شده 
است و باقی پروژه ها نیز تا مهر ۱4۰۳ تحویل 
می شوند. مجید عبداللهی در گفت وگو با 
ایسنا، با بیان اینکه از ۸۰۰ مدرسه ای که 
در زلزله خوی تحت تاثیر قرار گرفته بودند، 
۸۸ مدرسه آسیب دیده بودند، اظهار کرد: 
در زلزله خوی نزدیک ۸۰۰ مدرسه تحت 
تاثیر قرار گرفته بودند؛ یعنی ۸۰۰ مدرسه بر 
اثر زلزله تکان خورده بودند اما ۸۸ مدرسه 
در کانون اصلی زلزله آسیب دیده بودند. 
به گفته او: از ۸۸ مدرسه آسیب دیده ۳۵ 
مدرسه نیازمند تعمیرات جزئی بودند که 
تعمیرات جزئی این ۳۵ مدرسه را همان 
زمان در کمتر از یک ماه انجام دادیم و بچه ها 
سر کلاس درس رفتند. حدود ۱۳ الی ۱4 
مدرسه از ۸۸ مدرسه نیز نیازمند تعمیرات 

اساسی بودند. قول داده بودیم تعمیر این 
تعداد مدرسه را تا اسفند ماه انجام دهیم 
اما تا ۱4 فروردین ۱4۰۲ تعمیرات انجام 
شد و این مدارس نیز مورد استفاده قرار 
گرفت. معاون فنی و نظارت سازمان نوسازی 
مدارس کشور، با بیان اینکه ۸ مدرسه خوی 
بر اثر زلزله به طور کامل تخریب شده بودند، 
عنوان کرد: علاوه بر این ۸ مدرسه که به 
طور کامل تخریب شده بودند، ۱۰ مدرسه 
نیز آسیب دیده بودند اما چون از قبل کد 
تخریب گرفته بودند، ما این ۱۰ مدرسه را نیز 
در کنار آن ۸ مدرسه تخریب شده در لیست 
ساخت مدرسه قرار دادیم. بنابراین باید ۱۸ 
مدرسه ساخته می شدند.   به گفته عبداللهی 
از این ۱۸ مدرسه خوی که در لیست ساخت 
قرار داشتند، 4 مدرسه ساخته و تحویل داده 
شده است. او ادامه داد: برای ساخت این 
چهار مدرسه ۱۲۰ میلیارد تومان، دولت 
از محل منابع ماده ۱۶ و ۱7 قانون مدیریت 

بحران تامین کرد و تعدادی از خیرین نیز 
معادل همین رقم کمک کردند. با توجه به 
پیشرفت فیزیکی پروژه های در دست اجرای 
ساخت باقی این مدارس، به نظر می آید 
تا مهر ۱4۰۳ بخش عمده این مدارس 
تحویل داده  شوند. البته بحث های منابع 
مالی هم مهم است، اما سعی می کنیم که 
تحویل این پروژه ها را به منابع مالی گره 
نزنیم. معاون فنی و نظارت سازمان نوسازی 
مدارس کشور، در بخش دیگر سخنان 
خود درباره آمار مدارس فرسوده کشور نیز 
توضیح داد: دو مفهوم مدرسه فرسوده و 
مدرسه خطر آفرین داریم  که این دو را باید 
از هم تفکیک کرد. وقتی تشخیص دهیم 
مدرسه ای خطر آفرین است و ساختمانش 
جان دانش آموزان را تهدید می کند، تحت 
هیچ شرایطی دانش آموز در این مدارس 
برده نمی شود اما مدارس فرسوده به این 
معنا نیست که دانش آموز را در این مدارس 

نبریم. عبداللهی با ذکر مثالی خاطر نشان 
کرد: برای مثال در اصفهان ۱4 مدرسه ناشی 
از فرونشست داشتیم که امسال اجازه ندادیم 
دانش آموزان در این مدارس تحصیل کنند. 
به گفته او: حدود ۲۰ هزار مدرسه از حدود 
۱۰۵ هزار مدرسه، در تراز مدارس فرسوده 
قرار دارند که این یعنی حدود ۲۰ درصد 
مدارس فرسوده هستند اما مدارس فرسوده 
به این معنا نیست که دانش آموز را در این 
مدارس نبریم. آمار کلاس درس فرسوده 
ما نیز حدودا ۲۰ درصد است؛ یعنی ۱۰4 
هزار کلاس درس از ۵4۰ هزار کلاس درس 
فرسوده هستند. بنا بر اظهارات معاون فنی 
و نظارت سازمان نوسازی مدارس کشور، ۱9 
درصد از کلاس های درس کشور نیازمند 
توجه، ۱۳ درصد نیازمند مقاوم سازی برای 
افزایش عمر بنا و ۶ درصد از کلاس های 
درس معادل ۳۳ هزار کلاس نیازمند تخریب 

و بازسازی هستند.

از ۱۸ مدرسه ای که در زلزله خوی تخریب شد، ۴ مدرسه ساخته شده

۲۰درصدمدارسفرسودهاند
۳۳ هزار کلاس درس نیازمند تخریب و بازسازی 

 سربازی 1۲ ماه می شود 
 نایب  رئیس کمیسیون تلفیق لایحه 
برنامه هفتم توسعه از مصوبه این کمیسیون 
برای کاهش مدت دوره سربازی به میانگین 
۱۲ ماه خبر داد. محسن پیرهادی، نماینده 
مردم تهران در مجلس شورای اسلامی 
در مطلبی در صفحه توئیتر خود نوشت: 
»کمیسیون تلفیق برنامه هفتم با رأی قاطع 
به اصلاح قانون نظام وظیفه رأی داد.« او 
توضیح داد: » زمان سربازی به ۱۲ماه کاهش 
می یابد،  مشمولان بالای ۳۰ سال، دارای 
۲ فرزند از خدمت سربازی معاف می شوند.  
 دانشجویان خارج از کشور باید تعیین تکلیف 
شوند   و   تلاش مجلس برای حرفه ای شدن 
سربازی محقق می شود.« همچنین محسن 
دهنوی، عضو هیأت رئیسه مجلس شورای 
اسلامی در صفحه توئیتر خود نوشت: »با 
پیگیری و تلاش های آقای قالیباف در 
مجلس یازدهم، بعد از افزایش ۱۲ برابری 
حقوق سربازان در ۳ سال اخیر، با تصویب 
حکمی در کمیسیون تلفیق برنامه، در 
بخش های زیر گام مهمی در راستای اصلاح 
فرآیند سربازی برداشته شد که امیدواریم 
با تصویب در صحن مجلس و تأیید شورای 

نگهبان به اجرا برسد. 

   اعلام زمان کسر خدمت 
یک ماهه سرباز ماهر 

 سردار محمدجواد زاده کمند، فرمانده 
قرارگاه مهارت آموزی سربازان ستاد کل 
نیروهای مسلح آخرین وضعیت اجرای طرح 
اعطای کسرخدمت یک ماهه به سربازان ماهر 
را تشریح کرد. این فرمانده در تشریح آخرین 
وضعیت اجرای طرح کسر خدمت یک ماهه 
به سربازان ماهر گفت:  قرارگاه مهارت آموزی 
سربازان ستادکل نیروهای مسلح همواره 
به دنبال مشوق هایی برای افزایش تمایل 
سربازان و مشمولان سربازی برای کسب 
مهارت های تخصصی و نیز خوشایندسازی 
دوران خدمت سربازی بوده است. در همین 
راستا نیز طرح های مختلفی به اجرا درآمد. 
او با بیان اینکه یکی از این تسهیلات اعطای 
کسر خدمت یک ماهه به سربازان دارای 
مهارت بود، گفت: بر این اساس اگر سربازی تا 
پیش از ورود به دوره خدمت سربازی مهارتی 
را آموزش دیده باشد و به عبارتی بهتر با یک 
مهارت تخصصی وارد خدمت سربازی شده 
باشد، می تواند از تسهیلات کسر خدمت یک 
ماهه بهره مند شود. او درباره اینکه آیا ممکن 
است کسر خدمت سربازان ماهر از یک ماه 
به دو ماه افزایش پیدا کند، خاطرنشان کرد: 
در حال حاضر آنچه که اجرا می شود کسر 
خدمت یک ماهه برای سربازان ماهر است که 
همانطور که گفتم از اواخر آبان یا اوایل آخر 
اجرایی خواهد شد و متقاضیان باید پیش 
از اعزام به خدمت سربازی به سامانه جامع 
سرباز ماهر رفته و مدارک مهارت تخصصی 
خود را در آنجا ثبت کنند تا پس از راستی 

آزمایی نسبت به اعطای آن اقدام شود. 

ایران و چین برای ساخت 
ورزشگاه هم به توافق رسیدند! 

 ۱۶ ساعت  از  نوشت:  ورزشی  خبر   
)سه شنبه( جلسه وزیر ورزش و جوانان 
در   IPPR چینی  شرکت  مدیرعامل  با 
ساختمان مرکزی وزارتخانه برگزار می شود. 
پس از پایان این جلسه قرار است تفاهم نامه 
همکاری بین شرکت توسعه و نگهداری 
اماکن ورزشی ایران و شرکت IPPR در زمینه 
مشاوره در طراحی و ساخت مجموعه ورزشی 
و فرهنگی در تهران به امضای طرفین 
برسد. بر اساس این گزارش، ۲۰ شهریور 
در مراسم تجلیل از قهرمانان و مدال آوران، 
رئیس جمهور به منظور رفع نیاز های ورزش 
جوانان دستور داد »ورزشگاه آبرومند و 
در شأن و منزلت قهرمانان ملی« در تهران 
احداث شود. در پی این دستور مقدمات 
این کار انجام شده و قرار است با امضای 
تفاهم نامه میان شرکت توسعه و نگهداری 
اماکن ورزشی و شرکت IPPR، این کار وارد 

مرحله جدیدتری شود. 

   ممنوعیت 
کشت محصولات تراریخته 

کشت  مجلس،  نمایندگان  تصویب  با   
هرگونه محصول تراریخته تولید شده در 
داخل و یا خارج از کشور در اراضی کشور 
ممنوع می شود؛ همچنین واردکنندگان و 
تولیدکنندگان فراورده های غذایی و آشامیدنی 
که از مواد اولیه تراریخته استفاده می کنند 
مکلف به درج برچسب بر روی این محصولات 
هستند. نمایندگان مجلس در جلسه علنی 
نوبت صبح روز دوشنبه و در جریان ادامه 
بررسی موارد ارجاعی از کمیسیون تلفیق، بند 
الحاقی ۲ ماده ۳4 لایحه برنامه هفتم توسعه 
را تصویب کردند که بر اساس آن، رهاسازی 
و کشت هرگونه محصول تراریخته تولید 
شده در داخل و یا خارج از کشور در اراضی 
کشور ممنوع است همچنین انجام تحقیقات و 
پژوهش های آزمایشگاهی و گلخانه ای بر روی 
محصولات تراریخته در دانشگاه ها، مؤسسات 
و مراکز پژوهشی و شرکت های دانش بنیان 

مجاز است. 

»امید« به ایران باز می گردد؟

آمدنتکدرنایسیبریبهایرانهنوزدیرنشدهاست
 همه ساله در زمستان حدود ۱۵۰ گونه پرنده زمستان 
گذران با جمعیتی بیش از یک میلیون و ۵۰۰ هزار بال به تالاب 
و آب بندان های مازندران از جمله تالاب بین المللی میانکاله 
می آیند. »امید« تک درنای سیبری هم از جمله این پرندگان 
است که ۱۲۰ روز به طور متوسط مهمان ایران است و تغذیه 
آن از بقایای کشاورزی و به عبارتی از باقی مانده شالی ها است.

امید، تنها بازمانده از جمعیت غربی درنای سیبری است که 
تا ۱۶ سال قبل با »آرزو« همسرش برای زمستان گذرانی به 
تالاب فریدونکنار در مازندران می آمد. پس از شکار یا تلف شدن 
پرنده ماده که هنوز دلیل اصلی ازدست رفتن او به صورت واضح 
مشخص نیست، هرساله مسیر چند هزار کیلومتری را بال 
می زند و به شمال کشور می آید. تک درنای سفید سیبری 
برای رسیدن به مازندران باید مسیر پنج هزار کیلومتری از 
زیستگاه اصلی اش در سیبری را با گذر از روسیه، قزاقستان و 
آذربایجان طی کند. مدت ماندگاری امید در مازندران به طور 
معمول چهار ماهه است، ولی سال گذشته خیلی زود سفرش 
را پایان داد. این پرنده مهاجر هر سال چهار ماه برای زمستان 
گذرانی در تالاب های فریدونکنار زیست می کند و تقریباً هر 
ساله اسفندماه به زیستگاه اصلی خود بر می گردد. این پرنده 

زیبا و نادر سال ها است به صورت انفرادی مهاجرت می کند 
و پیش از آن با جفت خود آرزو به تالاب فریدونکنار سفر 
می کرد. طی سال های گذشته امید این موقع به ایران رسیده 
بود ولی امسال هنوز خبری از او در دست نیست و این موضوع 
نگرانی هایی را برای دوستداران حیات وحش و محیط زیست 
ایجاد کرده است. از طرفی بعد از انجام اقدامات بین المللی ۶ 
بهمن ماه پارسال رؤیا جفت جدید امید از بلژیک به ایران آمد 
و با رعایت پروتکل های لازم وارد منطقه فریدونکنار شد ابتدا 
در سازه رها سازی در محل زمستان گذرانی امید جای گرفت. 
درناهای »امید« و »رؤیا« روز ۱4 اسفند ماه پس از ۳4 روز 
اقامت به صورت مشترک، تالاب بین المللی فریدونکنار را به 
سمت سیبری ترک کردند اما درنای بلژیکی مسیر را ادامه 
نداده و در منطقه ای در عباس آباد تنکابن در مازندران فرود 
آمد. از آن تاریخ تاکنون درنای بلژیکی به فضای محیط 
بانی »اجاکله«شهرستان فریدونکنار منتقل شد و در آنجا 
زندگی می کند. غلامرضا ابدالی، مدیرکل دفتر حفاظت و 
مدیریت حیات وحش در گفت وگو با مهر درباره موضوع امید 
اظهارداشت: امید هنوز به ایران بازنگشته و هنوز آمدنش 
به کشور دیر نشده است. وی افزود: دیرتر سرد شدن هوا در 

سیبری و روسیه شاید از دلایل تأخیر در حرکت این درنا به 
سمت ایران شده است. البته دیر و زود آمدن امید به ایران غیر 
طبیعی نیست و حتی طی یک سال )سال ۸۸( اصلًا این درنا 
به ایران برای زمستان گردی نیامد و امیدواریم هرچه زودتر 
شاهد حضور این درنا در ایران باشیم. ابدالی گفت: ۳ سال 
پیش هم امید آذرماه به ایران آمد و پارسال هم ۵ آبان و به 
طور میانگین بین ۱۵ تا ۳۰ آبان درنای امید به ایران می آید. 
مدیرکل دفتر حفاظت و مدیریت حیات وحش در پاسخ به 
این پرسش که آیا ردیابی بر روی این پرنده قرار دارد تا مسیر 
آن بررسی شود؟، گفت: خیر هیچ ردیابی بر روی امید نصب 
نشده چرا که ممکن است این مساله سبب بروز مشکل برای آن 
شود زیرا ردیاب وزن حداقل ۱۰۰ تا ۳۰۰ گرم دارد و سازمان 
حفاظت محیط زیست ریسک نصب ردیاب بر روی بال یا پای 
این درنا را نپذیرفته است. ابدالی درباره درنای بلژیکی که سال 
پیش برای هم مسیر شدن با امید به ایران منتقل شد، گفت: رؤیا 
در فریدونکنار منتظر امید است. وی در مورد اینکه آیا درنای 
جدید دیگری برای هم مسیری با امید از بلژیک می پذیرد؟ 
گفت: خیر هنوز به جمع بندی در این زمینه نرسیده ایم و باید 

ارزیابی ها صورت گیرد.

»آرمان ملی« سیلاب های خسارت بار  چند روز اخیر را مورد  بررسی قرار داده است؛

 هوای سرد 
 آلوده

 زمین خشک 
سیل برده

   مسئولان مراقب باشند پاچه شلوارشان گلی نشود


